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  زارع پور: ساخت خیام 

از 5 سال پیش شروع شده بود
کنترل و هدایت خیام از ایران 

وزیر ارتباطات و فن آوری اطلاعات با 
یادآوری اینکه کار اصلی ساخت ماهواره 
خیام از پنج سال پیش شروع شده بود و 
نزدیک به یک سال بود که از آماده شدن 
آن می گذشت، اما مشکلات جدی برای 
پرتاب آن وجود داشت تصریح کرد که در 
دولت سیزدهم با دیپلماسی فعال و در سایه 
روابط خوب بین ایران و روسیه توانستیم 
این ماهواره را با ماهواره بر بسیار مطمئن 
پرتاب کنیم. زارع پور ادامه داد : این ماهواره 
با همکاری مشترک بین ایران و روسیه به 
فضا پرتاب شد و البته کار اصلی ساخت آن 
از پنج سال پیش شروع شده بود و نزدیک به 

یک سال بود که آماده شده بود. 
  خیام، از آغاز تا امروز

پروژه ای که ۴ سال تلاش مشترک را به 
دنبال داشته است. مرتضی براری رئیس 
پیشین پروژه ساخت ماهواره خیام، در 
پاسخ به این پرسش که ساخت ماهواره 
خیام از چه زمانی آغاز شد؛ گفت: »در سال 
۱۳۹۶سیاستی در پیش گرفته شد که علاوه 
بر توسعه فناوری های بومی و شتاب بخشی 
به این حوزه ما بتوانیم با همکاری های 
بین المللی در این مسیر فعالیت هایی را 
آغاز کنیم و علاه بر توسعه ماهواره و پرتابگر 
در دولت های یازدهم و دوازدهم برای 
دستیابی به مدار ۵۰۰ کیلومتر و بالاتر ما 
یک همکاری مشترکی با روس ها و آژانس 
فضایی روسیه آغاز کردیم که پرتاب ماهواره 
خیام و قرارگیری آن بر مدار ۵۰۰ کیلومتر 
از دستاوردهای این همکاری مشترک بوده 
است.« براری با رد ادعای خبرگزاری ایرنا 
که پروژه خیام یک پروژه رها شده در دولت 
قبل بوده که در دولت سیزدهم به نتیجه 
رسیده است، گفت: »این قرارداد سال 
۱۳۹۶ منعقد شد و تا سال ۱۴۰۰ ماهواره 
ساخته شد و تست های آن انجام شد و 
خوشبختانه امروز پرتاب شد. این ماهواره 
یک ماهواره سنجش از دور است که برای 
تصویربرداری مورد استفاده قرار می گیرد 
و برای حوزه های کشاورزی، مدیریت منابع 
آبی کشور، مدیریت بحران و محیط زیست 

کاربردهای بسیار ارزشمندی دارد.«
 قرارداد خیام با روس ها شرط 

محرمانگی داشت
چرا اطلاع رسانی دقیقی از این پروژه 
نشد و در سکوت خبری اقدامات پیش 
رفت؟ این پرسشی است که در روزهای 
گذشته باعث ایجاد شائبه ها و موج سازی 
از سوی رسانه های بیگانه شده اما براری با 
رد این شائبه ها گفت: »مفاد قرارداد این 
بود که از سوی دو طرف این اطلاع رسانی 
صورت نگیرد و این قرارداد به صورت 
محرمانه پیگیری شود و تا سال ۱۴۰۰ بر 
اساس برنامه زمانی، ماهواره خیام ساخته 
شده بود. در دولت دوازدهم ماهواره کامل 
و مطابق با قرار داد تکمیل شد و هیچ 
تاخیری نداشت. کل اسناد قرارداد موجود 
است و همه چیز مبتنی بر قرار داد پروژه 
پیشرفت داشته است. « براری در پاسخ به 
اینکه چرا در دولت دوازدهم پرتاب موفقی 
انجام نگرفته است، گفت: »همواره در 
صنعت فضایی کشور، یکی از اولویت های ما 
توسعه ماهواره و پرتاب گرهای بومی بوده 
است. ما دو ماهواره بر سیمرغ و ذوالجناح را 
در دستور کار قرار دادیم و همچنین پرتاب 
ماهواره پیام و ماهواره ظفر در دستور کار 
قرار گرفت و در حال حاضر نیز چندین 
ماهواره آماده پرتاب داریم. در حوزه هوا 
فضا ما در مسیر توسعه قرار داریم و در 
این مسیر هیچ شکستی وجود ندارد و طی 
کردن مسیر و مدار ۵۰۰ کیلومتر نیاز به 
فناوری پیچیده ای دارد که ما توانسته ایم 
به این پیچیدگی غلبه کنیم. ما این سد را 
شکسته ایم. تمام ماهواره برهای معروف 
دنیا مثل همین سایوز بین ۳۰ تا ۴۰ پرتاب 
دارند تا به یک ضریب پایداری می رسند 
و ما در حال حاضر در حال طی کردن 
این مسیر هستیم. ذوالجناح و سیمرغ 
مسیرشان را طی می کنند و هدف آنها 
نیز رسیدن به این مدار ۵۰۰ کیلومتری 
است.« براری در ادامه گفت: »خیام یک 
ماهواره با دقت بالا است؛ در حال حاضر 
ماهواره هایی که در کشور ساخته می شود 
که وضوح تصاویرشان در بازه ۲۰ تا ۱۵ متر 
هستند در صورتی که این ماهواره  های 
رزولوشن  است و با دقت بیشتر. البته این 
ویژگی یک ویژگی کاملا تجاری است که 
ما کماکان در حال دستیابی به آن هستیم 
و هدف ما آن بوده که با مشارکت بتوانیم 
فرایند دستیابی به این فناوری را تسریع 
کنیم. باز تاکید می کنم این ماهواره کاملا 
تجاری است و برای کاربردهای تجاری 
ساخته شده است و ما بیش از ۱۵ میلیون 
هکتار زمین کشاورزی و منابع طبیعی 
داریم که با چالش های جنگل خواری 
مواجه هستند و مدیریت منابع آب سطحی 
بسیار برای ما حائز اهمیت است و محیط 
زیست نیز برای ما بسیار حائز اهمیت 
است، چراکه ما با انواع چالش های آلودگی 
هوا، آب و زمین مواجه هستیم و همه این 
چالش ها با استفاده از این ماهواره قابل 

مدیریت است.« 

مقامات  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
کشورمان همواره بر این مساله تاکید داشته اند که 
اگر منافع ملی حفظ شود، خطوط قرمز رعایت گردد 
و طرفین دیگر نیز به تعهدات خود پایبند باشند 
می توان مذاکراتی موفق را در راستای نیل به یک 
توافق خوب و موثر انجام داد و همیشه بر مذاکرات 
و توافقی که منجر به برداشته شدن تحریم  های 
ظالمانه شود تاکید داشته اند. همین مساله نیز 
باعث شد تا چه در سال ۹۴ پس از سال ها و ماه ها 
مذاکره بالاخره توافق برجام منعقد شود و چه پس 
از آن در پی فعل و انفعالاتی که پیرامون برجام به 
وقوع پیوست و در نهایت آمریکا به طور یکجانبه و 
غیرقانونی از برجام خارج شد و پس از چندی تیم 
مذاکره کننده کشورمان برای احیای این توافق و 
برداشتن تحریم ها به مذاکره با سایر طرف ها بپردازد. 
لذا اساسا نفس مذاکره و توافق نه امری نکوهیده و 
ناپسند و نه امر مذمومی است بلکه مذاکره ای که با 
نتیجه موفقیت آمیز همراه شود کاملا هم درست و 
به نفع کشور است. نگاهی به اظهارات و رویکردهای 
مقامات مسئول در کشورمان نیز پیرامون احیای 
برجام، مذاکره و توافق نیز موید همین امر است. 
چنانکه آیت ا... رئیسی؛ رئیس جمهور در خصوص 
توافق می گوید:»اگر طرف مقابل برای رفع تحریم ها 
مصمم باشد، یک توافق خوب انجام خواهد شد« یا 
از سویی حسین امیر عبداللهیان؛ وزیر امور خارجه 
بیان می کند: »به دنبال یک توافق خوب، قوی و 
پایدار هستیم« از طرفی دیگر علی باقری کنی؛ 
رئیس هیات مذاکره کننده ایران نیز اظهار می کند: 
»مصمم به دستیابی به توافق خوب هستیم.« همه 
این شواهد و قرائن نشان می دهد که ایران خواهان 
دستیابی به توافق است و اساسا نفس توافق و مذاکره 
را رد نمی کند. اما توافقی که منافع ایران را تامین 
کند. حال اینکه در مذاکرات اخیر نیز که به پایان 
رسید و طرفین به متنی رسیده اند که در صورت 
موافقت پایتخت ها بر پایه آن می توانند متن توافق 

اصلی را بنگارند ایران همچنان تاکید دارد که قطعا 
باید مساله پادمان و موارد اتهامی غرب نسبت به 
ایران برای همیشه از بین برود و در آن صورت خواهد 
بود که احتمال توافق بالا خواهد رفت. حال در این 
میان برخی جریانات و رسانه ها با استفاده از این 
شرایط تلاش می کنند که بر پایه منویات و تفکرات 
خود به طور کل اصل مذاکره و رسیدن به توافق 
را مورد هدف قرار دهند. چه اینکه این جریانات 
و رسانه ها پیش از این نیز هر زمان که صحبت از 
احیای برجام، مذاکره و توافق شده است ساز مخالف 
خود را برای هجمه، تخریب و تخطئه مذاکرات و تیم 
مذاکره کننده کوک کرده اند. این در حالی است که 
برای این جریانات و رسانه ها تفاوتی هم نمی کند که 
رئیس جمهور چه کسی باشد؛ چه دولتی روی کار 
باشد یا تیم مذاکره کننده متشکل از چه افرادی 
باشد. به عبارت دیگر چه دولت میانه روی حسن 
روحانی باشد؛ چه دولت انقلابی سید ابراهیم رئیسی؛ 
چه ظریف وزیر خارجه باشد؛ چه امیرعبداللهیان 
یا حتی عراقچی تیم مذاکره کننده را هدایت کند 

یا باقری کنی برای این جریانات تفاوتی نمی کند و 
آنها کار خود را انجام می دهند. مساله این است که 
دلواپسان و بعضا کاسبان تحریم در هیچ شرایطی 
مذاکره و توافق را خوش ندارند و به هر دلیلی با این 

امر مخالفت می کنند. 
 کاسبان تحریم

یک چهره سیاسی در خصوص برخی مخالفت ها با 
احیای برجام، مذاکره و توافق اظهار داشت: در مورد 
این جریان ها و افراد همیشه واژه کاسبان تحریم به 
کار برده شده که خاص امروز هم نیست. یعنی زمانی 
که کشور تحریم است و به طور عادی وقتی نیاز به 
حل مشکلات کشور داریم عده ای واسطه و دلال 
هستند که منافع اقتصادی کلانی را از این شرایط 
می برند و به همین دلیل در این شرایط به کسب و 
کار می پردازند و کاسبان تحریم نام گرفته اند. محمد 
هاشمی به »آرمان ملی« گفت: به رغم توصیه مقام 
معظم رهبری، رئیس جمهور؛ وزیر خارجه و هیات 
مذاکره کننده بر مذاکره با رعایت حقوق ملت ایران 
و خطوط قرمز برای رسیدن به توافق عده ای این 

مخالفت ها را از همین جهت کلید می زنند. موضوع 
بحث سود و منافع اقتصادی است و مخالفت ها 
نیز از همین محل نشات می گیرد. عضو سابق 
مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان کرد: برای این 
مجموعه ها اصلا مطرح نیست که چه دولتی روی 

کار باشد و آنها  کار خود را انجام می دهند. 
 بر ای مخالف برجام دولت مستقر فرقی 

نمی کند 
خصوص  در  اصولگرا  سیاسی  فعال  یک 
رویکردهای مخالف با احیای برجام اظهار داشت: ۲ 
گروه با احیای برجام مخالفند که یک گروه بزرگ و 
اصلی آنها کاسبان تحریم هستند که در سال های 
گذشته هم بودند و دنبال این هستند که از راه دور 
زدن تحریم ها و... به منافع خود دست پیدا کنند. 
لذا وقتی فضای اقتصادی شفاف باشد و تحریمی 
وجود نداشته باشد طبیعی است که کسب و کار 
آنها دچار مشکل خواهد شد و موافق نیستند. 
محمد مهاجری به »آرمان ملی« گفت: وقتی این 
افراد در فضای تحریم می خواهند تحریم را دور 
بزنند پورسانت های خوب می گیرند و به طرف های 
معامله می دهند و مقابله می کنند. بخش دیگری 
هم مخالفان ایدئولوژیک هستند. وی افزود: اساسا 
باید دید چرا گفت وگو می کنیم؛ اگر قرار باشد که 
ما اعلام کنیم این خواسته ها را داریم و شما اجرا 
کنید دیگر گفت وگو نمی خواهد و با یک نامه انجام 
می شود. در حالی که گفت وگو برای چانه زنی، امتیاز 
گرفتن و تسهیل در روابط و اجرایی شدن توافق 
است. مهاجری در خصوص عدم تغییر رویکرد 
مخالفان با تغییر دولت و دولتمردان تصریح کرد: 
برای کاسب تحریم تفاوتی نمی کند که دولت 
مستقر اصلاح طلب، اصولگرا یا اعتدالگراست بلکه 
به دنبال کاسبی خودش است. برای کسی که 
مخالف برجام است و منافع شخصی برایش مهم 
باشد هیچ تفاوتی ندارد که آقای رئیسی روی کار 

باشد یا آقای روحانی. 

 مرتضی مکی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
آژانس با خواسته ایران به سرعت 

موافقت نمی کند
   زمان تصمیم گیری سخت فرا رسیده است

آرمان ملی- پورحسین: همین چند روز پیش 
بود که به صورت غیرمترقبه، ایران و آمریکا با اطلاع از 
موضوعات باقی مانده در متن و با آمادگی نسبی و کسب 
دستورالعمل های لازم در وین حاضر شدند. شواهد و 
قرائن حاکی از آن است که نهایتا نماینده اتحادیه اروپا به 
عنوان تسهیل کننده و بر اساس برداشت خود از مواضع 
طرفین راه حل هایی را برای برخی موضوعات باقی مانده 
وارد متن کرده که به نظر می رسد شامل تعیین تکلیف 
۲7 دوربین برجامی در تاسیسات هسته ای ایران که 
خاموش شده اند، نحوه انتقال اورانیوم ۶۰ درصد غنی 
شده و به فلز تبدیل شده به خارج از ایران و حل مساله 
تضمین های مورد نظر ایران از طریق تضمین تداوم 
توافقات اقتصادی منعقده بین ایران و شرکت های 
بین المللی در صورت خروج آمریکا از برجام در آینده 
باشد. با این وجود بار دیگر تیم مذاکره کننده ایران به 
تهران بازگشته تا در خصوص برخی موارد مشورت هایی 
انجام دهد. بازگشتی که از نظر برخی حاوی پیام هایی 
است. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« 
گفت وگویی با مرتضی مکی، تحلیلگر ارشد مسائل 

سیاست خارجی داشته است که در ادامه می خوانید. 
   ارزیابی شما از مذاکرات 5 روزه در وین در 

قالب دور هشتم مذاکرات چیست؟
آخرین تحرکات جوزف بورل سبب شد تا مذاکرات 
میان ایران و آمریکا ادامه پیدا کند. پس از ۵ روز 
مذاکرات و بازگشت تیم ایرانی به تهران، دو روایت 
مختلف از سوی طرفین به گوش رسیده است. روایت 
نخست از سوی غربی هاست که عنوان می کنند متن 
نهایی آماده شده و ایران باید در خصوص آن تصمیم 
گیری کند. روایت دیگر نیز از سوی رسانه های نزدیک 
به حکومت ایران است که گفته های طرف غربی را رد 
و عنوان می کند که جوزف بورل صرفا هماهنگ کننده 
است و نباید اظهارنظر دیگری داشته باشد. این تفاوت 
روایت ها در خصوص آنچه که در وین رخ داده است، 
نشان می دهد که تصمیم بسیار سختی باید گرفته شود 
و مسیر آسانی در پیش نیست. به نظر می رسد همچنان 
در خصوص یک یا دو مورد اختلاف جدی وجود دارد 
و تیم مذاکره کننده ایران برای مشورت در همین 

خصوص به تهران آمده است. 
 خواسته ایران در خصوص مسائل پادمانی تا 

چه میزان قابل تحقق است؟
مشخصا اصلی ترین حوزه اختلاف امروز مساله ایران 
و آژانس است و به نظر می رسد در این خصوص نیز به 
ایران پیشنهاداتی داده شده است اما ایران تضمین 
محکمی در این خصوص می خواهد که پرونده ایران 
در آژانس امروز بسته شود تا دیگر نتوان از این طریق 
ایران را زیر فشار قرار داد. اروپا و آمریکا امروز حاضر 
نیستند این خواسته ایران را به صورت مستقیم بپذیرند 
و به همین علت توپ در زمین ایران افتاده که در این 
خصوص تصمیم گیری کند. البته باید توجه داشت که 
در چارچوب NPT دو موضوع مهم یعنی عدم استفاده 
از سلاح هسته ای و خلع سلاح کشور های مجهز به این 
سلاح مورد توجه قرار دارد اما هر جا نوبت به خود این 
کشور ها می رسد از عمل به تعهدات خود سرباز زدند. در 
همین چهارچوب موضوع ایران موضوع مهم و حساسی 
در دهه  گذشته برای آژانس بین المللی انرژی اتمی بوده 
است و در دوره مدیر کلی آمانو نیز گزارش های متعددی 
از طرف آژانس ارائه شد که همگی تایید کننده عملکرد 
مناسب ایران در موضوع هسته ای و برجام بود، اما اخیرا 
به نظر می  رسد نقش سیاسی آژانس بین المللی انرژی 
اتمی از نقش فنی آن پر رنگ تر شده است. به همین 
علت بعید به نظر می رسد آژانس به سرعت با خواسته 

ایران موافقت کند. 
 امروز چه تصمیمی در خصوص متن آماده 

شده می تواند به نفع ایران باشد؟
باید توجه داشت تداوم شرایط فعلی و ابهام در روند 
احیای برجام و تعلل در این حوزه قطعا منافع ایران را 
تامین نمی کند و این ایران است که در این میان متضرر 
می شود. امروز توافق را نباید شکست دانست زیرا در میان 
مدت می تواند نتایج مطلوبی برای ایران داشته باشد 
و مشخصا بهتر از این است که به توافق نرسیم. ایران 
خواستار این است که کل این پرونده باید بسته شود، 
چراکه ممکن نیست هر از چندگاهی ما شاهد گزارش ها و 
نشر اطلاعات و داده هایی باشیم که پرونده  های هسته  ای 
جدیدی علیه ایران مطرح شود. ایران تاکید بسیاری بر 
مختومه شدن پرونده PMD دارد و این موضوع از خطوط 
قرمز در سال ۲۰۱۵ بود. در جریان مذاکرات منتهی به 
برجام یکی از توافقاتی که ایران با آژانس کرده بود، پرونده 
 PMDبود. همین موضوعاتی که باز مانده و موجب شده 
بود ایران همواره در معرض اتهام و تحریم و تهدید قرار 
داشته باشد. در نهایت طرفین به این توافق رسیدند که 
پرونده PMD باید بسته شود که بسته نیز شد. امروز هم 
می توان با نشان دادن حسن نیت و با مذاکره این مساله 
را حل و فصل کرد که شاید مقداری زمان بر باشد اما باید 
زمان را از دست نداد و به توافق رسید. ایران و آمریکا 
به خوبی به  ضرورت احیای برجام واقف هستند بر همین 
اساس نه آمریکا و نه ایران به گونه ای گام برنمی دارند که 
پایان برجام به نام آن ها ثبت شود بلکه سعی می کنند 
همچنان پنجره ها برای گفت و گو باز نگه داشته شود. 
ضمن اینکه مقام  های اروپایی پیش از این اعلام کرده 
بودند که عملا موضوعی برای مذاکره باقی نمانده است و 
آنچه که می  تواند برجام را احیا کند، به تصمیمات سیاسی 
تهران و واشنگتن بستگی دارد. جو بایدن به دنبال این بود 
که از برجام در رقابت های انتخاباتی کنگره استفاده کند. 
به همین علت به نظر می رسد تعلیق مذاکرات برجام در 
تهران بیشتر از واشنگتن خواهان دارد و حتی این گمانه 
 زنی در میان برخی بود که ایران به  دنبال این است که 

احیای برجام را به پس از انتخابات کنگره موکول کند.

  
 تعداد سفر

 یا عمل به وعده های 
استانی؟

 احتمال 
 احیای برجام 

وجود دارد

  
 پــول 
 نفــت 

کـــو؟

دیروز عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس ضمن ارزیابی عملکرد 
تیم مذاکره   کننده ایران در جریان مذاکرات وین گفت: از عملکرد 
دولت در بحث مذاکرات هسته ای رضایت داریم و حمایت می کنیم. 
وزارت خارجه چارچوب خوبی را در پیش گرفته و موضوع مذاکرات 
را به سمت و سوی خوبی، هدایت می کند. وی افزود: در حقیقت تیم 
مذاکره  کننده هسته ای، همه توان خود را گذاشته که در چارچوب 
تأمین منافع مردم ایران عمل کند و کمیسیون امنیت ملی هم 
به  عنوان کمیسیون تخصصی در چارچوب منافع ملی مساله را 
پیگیری می کند. امیدوارم به زودی بتوانیم شاهد به ثمر نشستن 
مذاکرات باشیم. گلرو در واکنش به ادعای رئیسی مبنی بر دریافت 
پول نفت، خاطرنشان کرد: از صحت و سقم این مطلب بی خبر 
هستم. ما دولت نیستیم، مجلس هستیم. باید بررسی کنیم اما بر 
اساس آخرین اطلاعات و اخباری که داریم، با رایزنی های صورت 

گرفته فرآیند برگشت منابع مثبت ارزیابی می شود. 

رئیس پیشین کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با بیان اینکه در جریان این دور از مذاکرات احیای برجام 
مواضع طرفین مذاکره کننده به یکدیگر بیش از گذشته نزدیک 
شده است و شاید بتوان گفت در طول یک سال و نیم گذشته تا 
این حد مواضع طرفین به یکدیگر نزدیک نبوده است، اظهار کرد: 
مسائل مربوط به ایران و آژانس به گونه ای است که با عزم سیاسی 
می توان همراه با احیای برجام آن را حل و فصل کرد. حشمت ا... 
فلاحت پیشه، با بیان اینکه در حال حاضر آژانس چند مورد را 
تحت عنوان موارد مشکوک برنامه هسته ای ایران اعلام کرده 
است و در همین ارتباط شاهد این بودیم که اخیرا قطعنامه ای در 
شورای حکام علیه فعالیت های هسته ای ایران با توجه به موارد 
ادعایی آژانس به تصویب رسید، افزود: در سال ۱۳۹۴ همزمان 
با توافق برجام موضوع PMD نیز طی توافقی بین ایران و آژانس 
بسته شد تا پرونده بازی در راه اجرای برجام وجود نداشته باشد. 

 سفرهای استانی در همه دولت ها رایج بوده و مسئولان 
با ارزیابی شرایط هر منطقه وعده ها و دستوراتی می دادند، 
بنابراین تعداد سفر مهم نیست بلکه عملی شدن وعده ها معیار 
قضاوت است. دیروز معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: دولت 
سیزدهم در سفرهای استانی رکورد زد و در یکسال به همه 
استان ها سفر کرد. محمد حسینی با اشاره به برگزاری اجلاسیه 
مشترک دولت با هیات رئیسه و روسای کمیسیون های مجلس 
شورای اسلامی در روزهای آینده، اظهار کرد:  اگر کسی ذره ای 
انصاف داشته باشد متوجه می شود دولت در یکسال گذشته 
کار زیادی کرده است. ضعف ها و ایراداتی هم وجود دارد، ولی 
عده ای از دو سه هفته قبل در حال تلاش برای پمپاژ یاس در 
جامعه هستند مثلا یک نماینده از۲۹۰ نماینده یک مطلبی 
می گوید بعد این مطلب تیتر اول روزنامه می شود گویی موضع 

آن نماینده موضع کل مجلس است. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: این روزها فیلتر شبکه های 
اجتماعی انتقاداتی را به همراه داشته است. یک بام و دو هوای 
موجود در برخورد با فیلترینگ و شبکه های اجتماعی فیلترشده، 
بدین صورت است که اگرچه در یک قانون نانوشته، استفاده از 
فیلترشکن ممنوع است و مردم عادی نمی توانند از شبکه های 
اجتماعی فیلترشده استفاده کنند، اما برخی مسئولان با برخورداری 
از اینترنت بدون فیلتر و عموما برای اطلاع رسانی درباره خدماتشان، 
در این شبکه ها حضور دارند. مدت هاست که جامعه به دنبال پاسخ 
به این سوال است که دلیل فیلتر شبکه های اجتماعی مانند توئیتر 
چیست و چرا فیلتر می شود اما برخی مسئولان از توئیتر استفاده 
می کنند؟ در چنین شرایطی پیشنهاد خروج همه اعضای دولت 
از توئیتر مطرح  می شود تا شاید این معمای چند ساله حل شود. 
در این صورت نه تنها دولتمردان متهم به تناقض در گفتار و عمل 
نمی شوند بلکه مردم اطمینان پیدا می کنند که اعضای دولت مانند 

مردم در شرایط برابر هستند. 
 فیلتر توئیتر عضو دولت

»حساب کاربری معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور در توئیتر، 
از سوی این شبکه اجتماعی بسته شد.« ؛به گزارش ایسنا، تنها 
چند روز بعد از آغاز فعالیت محمد جمشیدی معاون سیاسی دفتر 
رئیس جمهور در شبکه اجتماعی توئیتر و انتشار اولین پست وی 
در این شبکه اجتماعی که به مواضع جمهوری اسلامی ایران در 
مذاکرات هسته ای بازمی گشت صفحه وی که تنها یک مطلب 
در آن پست شده بود، از جانب توئیتر مسدود شد. متن اولین و 
تنها یادداشت محمد جمشیدی در توئیتر قبل از مسدود شدن 
که در زمان مذاکرات وین منتشر شد، به شرح ذیل بود: »در تمامی 
گفت وگوهای تلفنی آیت ا... رئیسی با روسای جمهور فرانسه، روسیه 
و چین، موضع قاطع ایشان این بود که فقط زمانی که ادعاهای 
پادمانی حل و فصل و بسته شود، توافق نهایی قابل دست یافتن 
است.« برخی فیلترها و حذف شدن ها هم از خارج کشور است 

مانند بسته شدن صفحه اینستاگرام میثم مطیعی مداح  مشهور. 
فارس نوشته بود: » با توجه به روشن شدن خباثت شبکه آمریکایی 
اینستاگرام در حذف صفحه مداح اهل بیت حاج میثم مطیعی 
تنها به خاطر انتشار یک قطعه سرود انقلابی، از مسئولان دولتی 
و حاکمیتی می خواهیم که این شبکه اجتماعی آمریکایی »مروج 
فساد اخلاقی در جامعه«، »تغییر سبک زندگی اسلامی به غربی«، 
»کلاهبرداری مجازی«، »انتشار دروغ در جامعه«، »دعوت به کشف 
حجاب و قانون شکنی درجامعه« و حالا بستن پیج مداحان انقلابی 
و محدودیت آثار آنها را یک بار برای همیشه مسدود کنند بدون 

هیچ ترس و واهمه ای.«
 مردان توئیتری دولت 

نکته قابل تامل آنکه ۱۱ خرداد ۱۴۰۰ و در زمان تبلیغات 
انتخاباتی بود که ایسنا نوشت: » حجت الاسلام والمسلمین سید 
ابراهیم رئیسی رسما عضو توئیتر شد. آدرس صفحه توئیتر این 
 @raisi_com کاندیدا به شرح زیر است:  سید ابراهیم رئیسی
جالب است ۱7 مرداد سال گذشته محمدمخبر در جایگاه معاون 
اول رئیس جمهور در صفحه توئیتر خود نوشت: » خداوند منان را 
شاکرم که در سنگر خدمت به مردم عزیز فرصت و مجالی فراهم 
شد تا با صمیمیت و بی پیرایه و بی واسطه بگویم و با صراحت بشنوم 
از شما مردان و زنان تاریخ ساز کشورم که افتخار سرزمین ایران 
اسلامی هستید.« اما دیروز معاونت ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر 
معاون اول رئیس جمهور اعلام کرد: » دکتر محمد مخبر هیچ 
گونه صفحه شخصی به نام خود در فضای مجازی ندارد و تمامی 
صفحات منتسب به ایشان جعلی است.  سخنگوی دولت هم از این 
قاعده مستثنی نیست و حضور فعالی در توئیتر دارد. حسین امیر 
عبداللهیان در این شبکه حضور دارد. زارع پور وزیر ارتباطات در 
روزهای آغازین نشستن بر مسند وزارت، در ابتدا تلفن همراه و 
پیامک را وسیله ارتباطی خود با مردم اعلام کرد و پس از گذشت 
چند ماه در آذرماه ۱۴۰۰، تصمیم گرفت علاوه بر شبکه های 

اجتماعی داخلی و پیامک و تماس، در اینستاگرام هم حضور داشته 
باشد و چندی پیش هم به توئیتر پیوست. 

 دولت روحانی تلاش کرد؛ متهم شد
در دولت گذشته تلاش هایی برای جلوگیری از فیلتر شبکه های 
اجتماعی مانند اینستاگرام شد به نحوی که در بهمن ۹۹ خبري 
مبني بر اعلام جرم قوه قضائیه علیه محمدجواد آذري جهرمي، وزیر 
ارتباطات دولت قبل از سوي یک خبرگزاري دولتي منتشر شد. بر 
این اساس، وزیر سابق ارتباطات باید براي پاسخ به سوالات بازپرس، 
در دادسراي فرهنگ و رسانه حاضر شود. اعلام جرم دادستان کل 
کشور شامل محورهایي چون: استنکاف از اجراي اوامر قضایي در 
مورد فیلتر کردن اینستاگرام باوجود حکم صادره، استنکاف از 
اجراي دستورات مقام هاي دولتي که اشاره به ابلاغ رئیس مرکز 
ملي فضاي مجازي به وزارت ارتباطات براي کاهش پهناي باند 
بین الملل و محدودسازي پیام رسان هاي خارجي داشت؛ عدم 
اجراي مصوبات شوراي عالي فضاي مجازي از جمله مصوبه سال ۹۱ 
شورا در مورد انسداد فیلترشکن ها و VPNها و همچنین مصوبه 
حمایت از پیام رسان هاي بومي است. این در حالي بودکه جهرمي در 
سال ۹7 در پاسخ به شایعه احتمال فیلترینگ اینستاگرام در توییتر 
خود نوشته بود: »هیچ امر حاکمیتي بر انسداد اینستاگرام به دولت 

ابلاغ نشده است.«
 تیره و روشن توئیتر دو وزیر

رویکرد دو وزیر ارتباطات در موضوع فیلترینگ هم قابل تامل 
است. ۹ تیر ایسنا نوشت جواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات دولت 
روحانی گفته بود: »استفاده خیلی خوب من از توئیتر نشان می دهد 
که من اعتقادی به محدودسازی یا فیلتر کردن شبکه های اجتماعی 
ندارم.« اما وزیر فعلی ارتباطات و فناوری اطلاعات )عیسی زارع پور( 
از ابتدا اعلام کرد که »اینترنت بدون فیلتر ندارد؛ در شرایطی که 
مردم نمی توانند بدون ابزارهای دور زدن فیلترینگ از شبکه های 
اجتماعی استفاده کنند، خط قرمزش، استفاده از شبکه های 
اجتماعی فیلتر شده  است.« اما ۱۳ خرداد سالجاری ایرنا نوشت: 
»عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات برای شرکت در 
اجلاس جهانی »جامعه اطلاعاتی« به ژنو رفت. وی روز گذشته برای 
تشریح دستاوردهای بین المللی ایران در این اجلاس، فعالیت خود 
در حساب کاربری ۱۰ ساله اش در توئیتر را آغاز کرد. اما در حالی که 
تنها ۲ روز از فعال شدن حساب کاربری وزیر ارتباطات می گذشت، 

توئیتر حساب او را تعلیق کرد.«

 توئیتر معاون سیاسی دفتر رئیسی فیلتر شد

خروج دسته جمعی دولتمردان از توئیتر! 
   تلاشی برای رفع فیلتر شبکه های اجتماعی نمی شود؟

 »آرمان ملی«  دلایل  مخالفت  با   احیای  برجام  و توافق   را  بررسی می کند

مخـالفت  کسب و کار من  است
  محمد هاشمی در گفت وگو با »آرمان ملی«:  کاسبان تحریم مخالف توافقند

  محمد مهاجری در گفت وگو با »آرمان ملی«:  مخالفان احیای برجام عده ای کاسب تحریمند؛ عده ای مخالف ایدئولوژیک


